
اقتصـاد       سال پنجم4
a شماره 1283 r m a n m e l i . i r

چهارشنبه 
1401 .03 . 04
23  شوال  25/1443 می 2022

آرمان ملی: بر اســاس اهداف برنامه توسعه 
ششم در حالی کریدور شمال و جنوب قرار است 
ایران را به هــاب ترانزیتی منطقــه تبدیل کند 
که در حال حاضــر با جنگ روســیه و اوکراین 
فرصت های جدیدی پیــش روی اقتصاد ایران 
قرار گرفته کــه می تواند منافع زیــادی را برای 
کشــور به ارمغان آورد، اگرچه که در این راستا 
ضعف موجود در ساختار حمل و نقل ریلی کشور 
دستیابی به این فرصت را با اما و اگرهای زیادی 
مواجه کرده و در این میان کمبودهای موجود در 
تجهیزات و خدمات فنی و مهندســی بیشترین 
چالش را مقابــل ناوگان ریلی کشــور قرار داده 
است. البته در این راستا دولت سیزدهم ضمن به 
کارگیری سیاست ارتقای همکاری های مشترک 
ترانزیتی با کشورهای منطقه و حتی قرار است تا 
با واردات لکوموتیوهای مــورد نیاز ناوگان ریلی 
کشور روند توسعه را با سرعت بیشتری طی کند 
موضوعی که وزیر راه و شهرسازی نیز بر آن تاکید 
داشته و رستم قاســمی معتقد است استفاده از 
ظرفیت های ریلی روسیه تنها گزینه ای است که 
می تواند رویای استفاده از کریدور شمال و جنوب 
را محقق ســازد. اگرچه که در این راستا برخی 
از کارشناســان معتقدند با توجه به اینکه اساس 
ناوگان ریلی روســیه به لحاظ ساختاری تفاوت 
زیادی به زیرساخت های ریلی ایران دارد سیاست 
واردات تجهیزات و لکوموتیو از این کشور احتمالا 
رویکرد چندان قابل دفاعی نخواهد بود و دولت 
اگر حمایت خــود را متوجه ظرفیت های داخلی 

کند از توجیه بیشتری برخوردار خواهد شد. 
 توافقات حمل و نقلی با کشورهای منطقه

بر اســاس این گزارش رستم قاسمی وزیر راه 
و شهرسازی در حاشیه افتتاح نهمین نمایشگاه 
بین المللی حمل و نقل ریلی، صنایع، تجهیزات 
و خدمات وابسته در پاســخ به »آرمان ملی« در 
خصوص مزیت های استفاده از کریدور شمال و 
جنوب آن هم در بحران جنگ روسیه و اوکراین 
گفت: ایران از نظر ژئوپلیتیکی موقعیت مناسبی 
در منطقه دارد به همین دلیل بــه صورت ویژه 
مورد توجه کشورهای همســایه قرار داشته و در 
این راستا در ســفرها توافقاتی در حوزه حمل و 
نقل با ترکمنستان، عراق، آذربایجان، ارمنستان 
و قزاقستان صورت گرفته اســت همچنین روز 

گذشــته توافق خوبی با عمــان در حوزه حمل 
و نقل دریایــی و ترکیبی به امضا رســید تا آنها 
بتوانند با ایجاد مرکز لجستیک در ایران کالاهای 
خود را از طریق خطوط ریلی ایران به کشورهای 
حوزه قفقاز ارســال کنند. وی با تاکید بر اینکه 
عدم ساماندهای توافقات با کشورهای همسایه 
قطعا باعث عقب ماندن کشور در زمینه ترانزیت 
خواهد شد گفت: در سفر به روسیه با مقامات این 
کشور مذاکرات مختلفی صورت گرفته تا با توجه 
به جنگ اوکراین، روس ها بتوانند کالاهای خود 
را از طریق ایران به آســیای میانه و هند انتقال 
دهند همچنین روز چهارشــنبه معاون نخست 
وزیر روســیه به ایران در این راستا به ایران سفر 
می کند. وزیر راه و شهرســازی در پاسخ به نقش 
روس ها در تامین زیرساخت های ریلی گفت: قطعا 
از ظرفیت های روسیه برای توسعه ناوگان ریلی 
بهره گیری خواهد شــد و در این راستا قرار است 
از شــرکت های روس لکوموتیو خریداری شود. 
قاســمی با عنوان اینکه ایران پتانسیل ترانزیت 
بیش از 20میلیون تن در سال را دارد که به معنی 
درآمد بیش از 20 میلیارد دلاری است که تحقق 

آن برنامه ریزی مفصلی را طلب می کند، گفت: در 
کشور توانمندی های بسیاری وجود دارد و تولید 
کنندگان ایرانی توانایی ســاخت واگن را دارند 
و در این زمینه نیازی بــه واردات وجود ندارد به 
گونه ای که شرکت های داخلی می توانند در هر 
حجم و میزانی واگن تولید کنند و بر این اساس 
در سال جاری افزایش تولید و انعقاد قراردادهای 
جدید هزار دســتگاه لکوموتیو نیاز اســت. وزیر 
راه و شهرسازی افزود: 14 هزار کیلومتر ریل در 
کشور وجود دارد تکمیل کنیم تا کریدور شمال 
و جنوب تکمیل خواهد شد. همچنین به بیش از 
1000 دستگاه لکوموتیو در کشور نیاز است که 
در صورت برخورداری از آن با همین شــرایط و 
زیرســاخت های کنونی امکان انتقال و ترانزیت 
20 میلیون تن کالا در کشــور وجود داشت که 
نه تنها منابع درآمدی مناسبی برای کشور دارد 
بلکه وقتی کشــوری مرجع ترانزیت می شــود 
مزایای سیاسی و امنیتی بسیاری در پی آن ایجاد 
می شود. وی گفت: قرار بود در طول برنامه ششم 
توسعه 30 درصد بار کشور از طریق خطوط ریلی 
جابه جا شود اما متاسفانه یک سوم این میزان هم 

محقق نشده و سرعت پایین قطارهای باری ما در 
این مسأله تاثیرگذار بوده است. همچنین باید در 
بخش مسافری کیفیت واگن ها افزایش یابد که در 
دستور قرار دارد و توسعه و رونق صنعت ریلی جزو 
نیازهای اصلی کشور است این در حالیست که در 
برخی از کشورها سهم حمل و نقل ریلی از جابه 

جایی مسافر بیش از 80 درصد است. 
 بررسی دلایل حادثه متروپل آبادان 

رستم قاسمی همچنین درباره آخرین وضعیت 
و مبلغ وام ودیعه مسکن اظهار کرد: روز گذشته 
جلسه شورای پول و اعتبار برگزار می شود و مقرر 
شــده تا درباره وام ودیعه مسکن تصمیم گیری 
شــود. البته هنوز مبلغ آن مشــخص نیست اما 
میزان آن نیز در این جلسه بررسی می شود. وی 
همچنین درباره حادثه ساختمان متروپل آبادان 
گفت: با مقصران این حادثه برخورد می شود. در 
این راستا تیمی از وزارت راه و شهرسازی به آبادان 
می رود تا این حادثه را ارزیابی کند. قرار اســت 
علت اصلی فرو ریختن ساختمان متروپل آبادان 
بررسی شود و به محض اینکه نتایج آن اعلام شد 

به مردم اطلاع رسانی خواهد شد. 

در پی اعلام اخلال در سامانه ثبت سفارش؛ 
دولت از ممنوعیت واردات آیفون عقب نشینی کرد

آرمان ملی: واردات گوشی های آیفون که از چند روز قبل و در 
پی قرار گرفتن این برند تلفن همراه در گروه کالایی 27 ثبت سفارش 
آن ممنوع شده بود روز گذشته پس از حواشی و انتقاداتی که نسبت 
به اینگونه تصمیم گیری ها در فضای رسانه ای کشور مطرح شد مجدد 
از گروه 27 نقل مکان کرد و واردات آن آزاد شد. در این رابطه مدیرکل 
دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت دلیل این ممنوعیت 
اختلال در سامانه را در راستای به روز رسانی گروه های کالایی عنوان 
کرده بود و معتقد بود اشتباهات اینچنینی طبیعی بود و ممنوعیتی 
در کار نبوده است. در واقع این اولین بار نیست که بحث ممنوعیت 
واردات گوشی های برند اپل مطرح می شــود و سال 99 نیز در پی 
ابلاغیه ای که وزارت صمت واردات گوشــی های بالای 300 دلار را 
ممنوع کرده بود ورود این گوشی نیز چند روزی متوقف شد اما در 
نهایت پس از سودجویی و گرانی کاذبی که قیمت این تلفن همراه را 
تا بیش از 50 میلیون تومان رساند مصوبه لغو شد البته زمزمه توقف 
واردات گوشی های لوکس در سال 1400 نیز شنیده می شد و در این 
بین نمایندگان مجلس نیز بیشترین موافقان این محدودیت به شمار 
می رفتند اما سال گذشته همچنان واردات این برند ادامه یافت اما از 
چند هفته قبل و تاکید برخی از نمایندگان که پیگیر توقف واردات 
گوشــی های لوکس با قیمت بالای 600 دلار بودند و از سوی دیگر 
اظهارات معاونت گمرک که از صدور قریب الوقوع مصوبه ممنوعیت 
گوشی های بالای 600 دلار خبر داده بود همگی دست به دست هم 
داد تا از ورود آیفون به جمع گروه کالایی 27 به عنوان آغاز اجرای این 
مصوبه یاد شود، اگرچه در همین چند روز قیمت این گوشی در بازار 
روند افزایشی قابل توجهی داشته و حتی در اکثر سایت های فروش 
شــاهد عدم عرضه آن بوده ایم اما تداوم انتقادات و نگرانی هایی که 
نسبت به شکل گیری بازار سیاه و رونق قاچاق مطرح می شد وزارت 
صمت از عدم هرگونه توقف خبر داده است موضوعی که تاخیر چند 
روزه این وزارتخانه در اطلاع رســانی این ذهنیت را تقویت می کند 
که وزارت صمت در ابتدا با هدف بررســی بازخــورد و تبعات این 
مصوبه نسبت به انتقال آیفون به گروه 27 اقدام کرده، اما در نهایت 
تنش های بازار  باعث  عقب نشینی وزارتخانه شده است. بر اساس این 
گزارش، طبق اطلاعیه وزارت صمت سعید عباسپور گفته که پیرو 
به روزرسانی برخی گروه های کالایی و برخی اولویت بندی ها برای 
تامین کالاهای اساسی، برخی اولویت بندی های کالایی مقطعی یا 
برخی اختلالات پیش می آید که امری طبیعی است. بنابراین با رفع 
این اختلالات و تعیین اولویت بندی های جدید، از روز آینده ثبت 
سفارش این کالا از سرگرفته می شود. وی همچنین تاکید کرده که 
سازمان توسعه تجارت هیچ ابلاغیه و مقرراتی دال بر ممنوعیت ثبت 
سفارش واردات موبایل با برندهای خاص به بانک مرکزی و گمرک 
ابلاغ نکرده است.  به گفته این مقام مسئول تنها در دو ماه ابتدایی 
امسال بیش از 6 میلیارد دلار ثبت ســفارش واردات گوشی تلفن 
همراه صورت گرفته که از نظر ارزش دلاری، ســهم بالایی در ثبت 
سفارش های سال جاری دارد. امسال هم با توجه به افزایش میزان 
ثبت سفارش گوشی تلفن همراه، کماکان اولویت بندی گروه های 
کالایی برای واردات کالا برقرار بوده و رویه های تخصیص و تامین ارز 
بر اساس مقررات و اولویت بندی های کالایی صورت می پذیرد.این 
اظهارات در حالی است که روزهای گذشته در سامانه جامع تجارت 
عنوان شده بود موبایل با برند اپل به گروه 27 منتقل شده و امکان 
ثبت سفارش آن وجود ندارد. همچنین اعلام شد ممنوعیت واردات 
موبایل های آیفون بازار این تلفن همــراه را ملتهب کرده و منجر به 
افزایش چند میلیونی قیمت موبایل با برند اپل شده است. گفتنی 
است ممنوعیت موبایل های لوکس و مشخصا آیفون تاکنون چندین 
بار، به ویژه در مجلس شورای اسلامی مطرح شده است؛ تا جایی که 
حتی اعضای کمیســیون اصل 90 مجلس اوایل اردیبهشت وعده 

دادند که تا نیمه اول سال 1401 واردات آیفون ممنوع شود. 

بازتــــاب

بنگــــاه ها
آمادگی بانک توسعه صادرات 
برای اعطای تسهیلات صنایع 

پلیمری دانش بنیان
آرمان ملی: مدیرعامل بانک توسعه صادرات 
ایران گفــت: این بانک به عنــوان حامی اقتصاد 
دانش بنیان، آماده است از صنعت پلیمری کشور 
به عنوان صنعتــی دانش بنیان، بالغ و توســعه 
یافته حمایت کند. سیدعلی حسینی در سومین 
همایش ملی اقتصاد صنایع پلاســتیک در ایران 
افزود: اواخر ســال گذشته طی قرارداد مشترکی 
که بانک توسعه صادرات ایران با صندوق پژوهش 
و نوآوری نفــت امضا کرد، مقرر شــد بالغ بر 20 
هزار میلیارد ریال تسهیلات به شرکت های دانش 
بنیان و نوآور حوزه نفت اختصــاص یابد که این 
امر فرصت مناسبی برای بهره مندی شرکت های 
پلیمری است. وی بر لزوم توسعه دانش و فناوری 
در حوزه پلیمر تاکید کرد و اظهار داشت: کماکان 
برای ارتقا صنعــت پلیمر، نیازمنــد دانش فنی 
خارجی هســتیم اما این ظرفیت وجود دارد که 
تمرکز حمایت و تامین مالی صنایع دانش بنیان 
در راستای شکوفایی شــرکت هایی باشد که در 
این حــوزه فعالیت می کننــد. وی، کیفیت بالا، 
تنوع و حجم تولید محصولات پلیمری کشور را 
از امتیازات صادراتی مهــم صنعت پلیمر خواند 
و گفت: بی تردیــد پس از ایجاد گشــایش های 
بین المللی شــاهد جهش صادراتی چشمگیر در 
این صنعت خواهیم بود. مدیرعامل بانک توسعه 
صادرات ایران اظهار داشــت: این بانک خدمات 
مختلفی اعم از تســهیل گشــایش LC داخلی، 
خرید دین اعتبار اسنادی داخلی و تامین سرمایه 
در گردش را به شــرکت های پلیمــری صادرات 
محور ارائه می دهد. وی با اعــلام آمادگی بانک 
توسعه صادرات ایران برای حمایت مالی از فعالان 
صنایع پلاستیک جهت ورود به بازارهای صادراتی 
جدید تصریح کرد: این بانک همچنین خدماتی 
چون صدور ضمانتنامه، ارائه خدمات صرافی به 
صادرکنندگان صنعت پلاستیک، تامین مالی از 
طریــق اوراق گام و حمایــت از زنجیره صادرات 
محصولات پلاستیکی را به مشتریان فعال در این 

بخش ارائه می دهد. 

 در فروردین ماه محقق شد؛ 
صادرات866 میلیون دلار 

محصولات معدنی
آرمان ملی: ایمیــدرو اعلام  کــرد: صادرات 
معدن و صنایع معدنی در ماه نخســت امســال با 
 رشــد 16درصــدی همراه شــد. در ایــن مدت 
866.2 میلیــون دلار از تولیــدات معدن و صنایع 
معدنی روانه بازارهای صادراتی شد. بر اساس این 
گــزارش، در حالی که تناژ صــادرات در فروردین 
1401 با کاهش 14درصدی همراه شد، بیشترین 
ارزش صادرات به زنجیره فولاد اختصاص داشت؛ به 
طوری که صادرات این بخش از 506 میلیون دلار 
عبور کرد. پس از آن، زنجیره مس با ارزش صادرات 
110 میلیون دلاری در جایــگاه دوم قرار گرفت. 
رتبه بعدی صادرات به زنجیره آلومینیوم اختصاص 
یافت، به طوری که ارزش صــادرات این حوزه به 
بیش از 41 میلیون دلار رسید. از سوی دیگر، ارزش 
واردات بخش معدن و صنایع معدنی در فروردین ماه 
به 247 میلیون رسید. این رقم یک درصد بیشتر از 
واردات مدت مشابه سال گذشته است در حالی که 
تناژ واردات نیز با کاهش 2 درصدی مواجه شد. در 
این مدت زنجیره فولاد با بیش از 63 میلیون دلار 
بیشترین سهم از واردات را در اختیار گرفت. پس 
از آن زغال ســنگ و کک با 44 میلیون دلار، پودر 
آلومینا با 38 میلیون دلار و انواع فرو با 34 میلیون 

دلار در جایگاه بعدی واردات ایستادند. 

بازار سرمایه 
تداوم سقوط شاخص

آرمان ملی: روز گذشته بازار سرمایه همچنان 
به رونــد نزولی خــود ادامه داد، بــه گونه ای که 
شــاخص کل با افت بیــش از 1500 واحدی در 
کانــال یک میلیــون و 555 هزار واحــدی قرار 
گرفت. در بازار روز گذشــته اگرچه افت شاخص 
نسبت به روز قبل ناچیز بود اما بازهم خروج پول 
حقیقی ها مهم ترین دلیل این ســقوط به شمار 
می رفت.  بر اســاس این گزارش روز گذشته در 
بازار سرمایه بیش از هفت میلیارد و 982 میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 47 هزار 
و 695 میلیارد ریــال و در 493 هزار و 33 نوبت 
معامله شد و شاخص کل با یک هزار و 521  واحد 
کاهش، در ارتفاع یک  میلیون و 555 هزار واحدی 
قرار گرفت، همچنین شاخص هموزن با یک هزار 
و 544 واحد کاهش به 431 هزار و 228 واحد و 
شاخص قیمت با ســه هزار و 720 واحد کاهش 
به 380  هزار و 436 واحد رســید.   بر اساس در 
معاملات دیروز نمادهای، گــروه مپنا )رمپنا( با 
816 واحد، کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
)حکشــتی( با 538 واحد و صنایع پتروشــیمی 
خلیج فارس )فــارس( با 246 واحــد اثر گذاری 
مثبت داشتند و در مقابل نمادهای، فولاد مبارکه 
اصفهان )فــولاد( با یک هــزار و 34 واحد، فولاد 
خراسان )فخاس( با 345 واحد، فولاد خوزستان 
)فخوز( بــا 332 واحد و ملــی صنایع مس ایران 
)فملی( با 302 واحد اثر گذاری منفی داشــتند. 
از ســوی دیگر در بازار فرابورس نیز روز گذشته 
وضعیت مکتفاوت بود، بــه طوری که در این بازار 
سه میلیارد و 825 میلیون برگه سهم و اوراق مالی 
به ارزش 35 هزار و چهار میلیارد ریال در بیش از 
333 هزار و 313 نوبت داد و ستد شد و شاخص 
کل این بازار با بیش از هفت واحد افزایش به کانال 

21 هزار و 321 واحد رسید. 
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آرمان ملي روایت مي کند:
فروش کیلویي نان براي جلوگیري از تخلفات

آرمان ملی: همزمان با اجرای قانــون حذف ارز ترجیحی از 
اقتصاد کشــور که درابتدا با گرانی آرد صنعتی رقم خورد قیمت 
و تولید نان ســنتی نیز با وجودی که دولت بارهــا از عدم حذف 
یارانه نان خبر داده بود با چالش جدی مواجه شــد به گونه ای که 
علاوه بر گرانی هایی که به صورت خودسرانه در برخی از واحدها 
صورت می گرفت شکاف قیمتی آرد صنعتی با آرد نانوایان باعث 
شد تا شاهد کم فروشی و فروش آرد یارنه ای در بازار آزاد باشیم 
موضوعی که مجدد طرح فروش کیلویی نان را مطرح کرده تا به 
گفته متولیان این حوزه از کم فروشــی جلوگیری کند اما نکته 
حائز اهمیت در این طرح تغییر ذائقه خرید و میزان مصرف نان در 
سبد غذایی خانوارها خواهد بود که به نظر می رسد تا تغییر کامل 
فرهنگ خرید حداقل هزینه زیادی را به دولت تحمیل می کند. 
محسن لزومیان، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
نان ایران با تاکید بر اینکه بار اولی نیست که فروش کیلویی نان 
مطرح می شــود، اظهار کرد: فروش کیلویی نان به جای فروش 
عددی، به عنوان پیشــنهادی برای مقابله با کم فروشی و بهبود 
کیفیت نان چند باری در کشور مطرح شــده اما، هیچگاه تا این 
اندازه جدی نبوده است. وی ادامه داد: دلیل جدی شدن اجرای 
طرح فروش کیلویی نان، اصلاح نظام یارانه و آزادســازی قیمت 
آرد است، چراکه آزادسازی قیمت آرد منجر به افزایش تخلفاتی 
مانند کم فروشی شده است که به زیان مصرف کننده است. وی 
با اشاره به آماری که توسط بازرسی وزارت جهاد کشاورزی اعلام 
شده است، گفت: بر اساس این آمار در طول 3 ماه گذشته حدود 
1500 پرونده کم فروشــی نان به ســازمان تعزیرات حکومتی 
ارجاع شده اســت. لزومیان با بیان اینکه بهانه تخلف کم فروشی 
نانوایان افزایش هزینه هاست، افزود: نانوایان از افزایش مولفه های 
تولید همچون هزینه های کارگری، آب، برق، گاز و سربار و بیمه 
ناراضی هستند و تاکید دارند با افزایش هزینه تولید، سود کافی 
عایدشان نمی شود. وی معتقد است، با توجه به اینکه در اصلاح 
نظام یارانه ای در حوزه آرد و نان، یارانه به مصرف کننده می رسد، 
فروش کیلویی نان یک فضــای رقابتی بین نانوایان از نظر کیفی 
ایجاد می کند. رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان نان 
ایران، آماده شدن زیرساخت ها برای اجرای این طرح خبر داد و 
گفت: برای اجرای طرح فروش کیلویی نان، شرکت های فعال در 
زمینه توسعه سیستم های یکپارچه پرداخت اعلام آمادگی کردند 
تا، ترازو و دستگاه پز که متصل بهم هستند را در اختیار نانوایان 
قرار دهند. عملکرد این شکل از فروش همانند فروش بنزین در 
جایگاه های پمپ بنزین با کارت های بنزینی است که در اختیار 

مردم قرار دارد. 

ذره بیـــن

 آرمان ملی: احیای وزارت بازرگانی همزمان 
با اجرای سیاست های یارانه ای و حواشی که در 
خصوص تامین و توزیع کالاهای اساسی مطرح 
است مجدد مورد توجه نمایندگان قرار گرفته 
است، به گونه ای که این بار کمیسیون اجتماعی 
مجلس پیگیر این خواسته است و در این راستا 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در نامه ای 
که به وزرای صنعت، معــدن و تجارت و جهاد 
کشاورزی ارسال کرده از آنها خواسته تا با توجه 
به اعاده طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات 
بازرگانی از ســوی شــورای نگهبان در جلسه 
این کمیسیون شــرکت کنند. در واقع موضوع 
احیای وزارت بازرگانی کــه از اوایل دهه 90 و 
در راســتای یکپارچگی در تصمیمات زنجیره 
تولید و توزیع کالا رقم خورد در پی چالش هایی 
که در نتیجه بخشــنامه ها و دستورالعمل های 
خلق الساعه و تشــدید قاچاق و بخشی نگری 
در نظام تعرفه ای ایجاد شد چندان موفق عمل 
نکرد به طوری که موضــوع انتزاع وزارت صمت 
به دو وزارتخانه مــورد توجه قرار گرفت، اگرچه 
در آن زمان طرح انتزاع مخالفان جدی داشــت 
و حتی در سال 99 کمیسیون اجتماعی مجلس 
جدی ترین مخالــف اجرای این طــرح بود که 
در دولت دوازدهم مطرح شــده بــود و حتی با 
یک فوریت این طرح نیز مخالفت شــد حال در 
شــرایطی که آمارها بیانگر کاهش قابل توجه 
شــاخص های مرتبط با تولیــدات صادرات گرا 
بوده به نحوی که سرانه ارزش افزوده تولیدات 
صنعتی، سرانه صادرات تولیدات صنعتی، سهم 
ارزش افزوده صنعت در تولید ناخالص داخلی، 
سهم مشــارکت کشــور در کل ارزش افزوده 
تولیدات صنعتی دنیا و ســهم صادرات صنعتی 
از کل صادرات در سال های ادغام وزارت صنعت 
و بازرگانی روند کاهشی داشته چه اتفاقی افتاده 
که مخالفان دیــروز به موافقان امــروز تبدیل 
شــده اند موضوعی که بیش از هر چیزی نشان 
دهنده تصمیــم گیری های جزیــره ای برخی 
نمایندگان بوده که متناســب با دولت ها تغییر 

می کند . بر اساس این گزارش ولی اسماعیلی، 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در نامه ای به 
وزرای صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشاورزی 
خواستار حضور در جلسه این کمیسیون برای 
بررسی طرح ایجاد وزارت بازرگانی شده است. 
او در نامه ای که به ساداتی نژاد و فاطمی امین، 
وزرای جهاد کشــاورزی و صمت ارسال کرده، 
تاکید کرده با توجه به اینکه بررسی طرح تشکیل 
وزارت تجارت و خدمات بازرگانی اعاده شده از 
شورای نگهبان در دستور بررسی این کمیسیون 
قرار دارد، در جلســه ای شــرکت کنند تا این 
کمیسیون بتواند در این خصوص تصمیم گیری 
کرد. حالا ورود کمیســیون اجتماعی مجلس 
به موضوع احیــای دوبــاره وزارت بازرگانی در 
شرایطی مطرح می شود که سال 99 سخنگوی 
کمیســیون اجتماعی مجلس از مخالفت این 
کمیســیون با طرح یک فوریت طرح تشکیل 
وزارت بازرگانی خبــر داده و اعلام کرده بود که 
بررســی طرح تشــکیل وزارت بازرگانی نیز از 
دستورهای جلسه دیروز کمیسیون بود. موضوع 
احیای وزارت بازرگانی البته همواره موافقان و 
مخالفان خاص خود را داشــته است، به نحوی 
که موافقــان می گویند که بخــش تنظیم بازار 
و تجارت خارجی کشــور نیازمند توجه ویژه و 

خاص به خصــوص در دوران تحریم هاســت و 
مخالفان می گویند که با احیای وزارت بازرگانی 
ممکن است تصمیم گیری ها میان دو وزارتخانه 
دچار مشکل شود؛ پاسکاری ها ادامه یابد و وزرا 
به صورت فردی تصمیم گیری های بخشی انجام 
دهند و همین امر، کار را بــرای بخش تولید و 

تجارت کشور سخت کند. 
 موافقان و مخالفان طرح انتزاع

در این میان موافقان احیای وزارت بازرگانی 
بر این باورند که سال 90 در زمان ادغام قرار بود 
تمرکز سیاست های تجاری، بازرگانی و تولیدی، 
ایجاد یکپارچگی و هماهنگــی در کل زنجیره 
تولید و توزیع و رفع موانع ســاختاری حمایت 
از تولید داخل و توســعه صادرات صورت گیرد 
که البته این اهداف با توجه به تجربیات جهانی 
بود؛ اما در عمل افزایش قاچاق، بخشــی نگری 
در تعییــن تعرفه ها، چندگانگــی مدیریتی در 
نظــام یکپارچه توزیع صــورت گرفته که البته 
افزایش رویکرد سهم کالاهای مصرفی از واردات، 
فقدان سیستمی در برندسازی، عدم شکل گیری 
نظام تعرفــه ای در حمایت هدفمنــد از تولید 
وآســیب هویت و مدیریت قانونمند و یکپارچه 
نظــام بازرگانی از دیگر چالش هایی اســت که 
ادغام برای اقتصاد کشــور پدیــد آورد و برخی 

معتقدند که هنوز هم اقتصاد تاوان آن را می دهد. 
کارشناسان بر این باورند که بازرگانی مجموعه 
سیاستگذاری هایی است که دربرگیرنده بستر 
جریانات گــردش کالا و خدمــات، اطلاعات و 
مالی اقتصاد است و نظام بازرگانی با رویکردهای 
نوین صرفاً دربردارنده خدمات و تأمین و توزیع 
کالاهای اساسی نیست؛ بلکه باید توجه داشت 
که نظام بازرگانی کالاهای اساســی، کالاهای 
صنعتی، حامل هــای انرژی، توزیــع برق و نیز 
خدمات مخابراتی همگی باید در یک مجموعه 
واحد مدیریت شــود. در حالی که در وضعیت 
کنونی و پس از ادغام همچنان شاهد نظام های 
بازرگانی متفاوت در بخش های یادشده هستیم. 
در واقع، برنامه ریزی برای افزایش سهم صادرات 
غیرنفتی از کل صادرات و اصلاح آن تنها محدود 
به صدور کالاها نیست بنابراین ترکیب صادرات 
غیر نفتی باید به سمت صدور کالاها و همچنین 
خدمــات حرکت کند کــه نیل بــه این هدف 
ارتباط و هماهنگی بین نهادهای واسط دولت، 
صنعت و دانشــگاه را می طلبــد. در این میان، 
شــاخص های مرتبط با تولیــدات صادرات گرا 
طی سال های ادغام نیز نشان می دهد که اعداد 
روند نزولی به خود گرفته؛ به نحوی که ســرانه 
ارزش افزوده تولیدات صنعتی، سرانه صادرات 
تولیدات صنعتی، سهم ارزش افزوده صنعت در 
تولیدناخالص داخلی، سهم مشارکت کشور در 
کل ارزش افزوده تولیدات صنعتی دنیا و سهم 
صادرات صنعتی از کل صادرات در ســال های 
ادغام وزارت صنعت و بازرگانی کاهشــی بوده 
اســت. به هر حال مخالفان تفکیک هم دلایل 
خاص خود را دارند و به نظر می رســد حالا که 
کشور سال های سال اســت که هزینه ادغام دو 
وزارتخانه عریض و طویــل بازرگانی و صنایع را 
داده است، نباید مجدد با یک تصمیم غیرمنطقی 
اقدام به تفکیک این دو وزارتخانه کرد، بلکه اگر 
هم قرار اســت که وزارت بازرگانی احیا شــود، 
احیای آن باید زمینه ساز بهبود وضعیت بازرگانی 

داخلی و تجارت خارجی شود. 

بررسی ها نشان می دهد

تصمیم دیرهنگام بهارستانی های مخالف برای احیای وزارت بازرگانی 

وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به »آرمان ملی« عنوان کرد؛ 

احیای کریدور شمال و جنوب با تکیه بر ظرفیت های روسیه؟


